
محروميت از مواد مخدر 
كناره گيري از مواد مخدرچيست؟  •

چگونه به وقوع مي پيوندد؟   •
نشانه هايش كدامند؟   •

چگونه درمان مي گردد؟   •
علائم چقدر طول مي كشد؟   •

آيا مي توانم به خودم كمك كنم؟   •
براي پيشگيري از سوء مصرف مواد مخدر چه كاري مي توان كرد؟   •

محروميت (ترك) مواد مخدر چيست ؟ 
ــه طبقـه خـاصي از داروهـا اسـت. مـواد مخـدر,  اعتياددارويي به مخدر ها يك وابستگي جسماني يا روانشناختي ب
داروهايي هستند, كه تغييراتي را در پاسخ به احساسات توليد مي كننــد. مـواد مخـدر همچنيـن تغيـيراتي خلقـي, 
ناهوشياري يا خواب عميق توليد مي كنند. نمونه هــاي ايـن مـواد شـامل هروئيـن, كدئيـن, مورفيـن و متـادون 

ميباشد.  
ــرار داشـتن در يـك محيـط كنـترل  شخص معتاد به اين مواد ممكن است بدليل حمايت نشدن, نداشتن پول يا ق
شده از قبيل, زندان, بيمارستان يا موسسه اي ديگر كــه در آن تهيـه مـواد امكـان پذيـر نباشـد, از مـواد مخـدر 

محروم گردد. همچنين ممكن است خود شخص جهت از بين بردن اعتيادش تصميم به عدم مصرف بگيرد. 
حالت محروميت (كناره گيري) چگونه ايجاد مي شود؟  

ــك دوره وسـيع دارد. در افـراد معتـاد  فرد معتاد كسي است كه سابقه طولاني و يا مكرر از مصرف مواد را در ي
نشانه هاي ترك بعد از توقف مصرف ظاهر مي گردد. محروميت از مواد معمولاً ناراحتي هايي را به وجود مــي 

آورد ولي به مرگ منجر نمي گردد.  
نشانه ها كدام هستند؟ 

نمره هاي شدت محروميت از مواد مخدر و نشانه هايش هر كدام عبارت هستند از:  
نمره صفر: آرزوي شديد دارو و اضطراب   •

نمره يك : آبريزش از چشمها, آبريزش بيني و خميازه كشيدن   •
ــانه هـاي فـوق, بـزرگ شـدن مردمـك چشـمها, فقـدان اشـتها, لرزهـا,  نمره دو: علاوه بر نش •

دورههاي گذراي سرد و گرم شدن و درد در تمام بدن. 
نمره سه و چهار: حالت تشديد شده نشانه هاي فوق, بعلاوه افزايش دمــاي بـدن, فشـار خـون,  •

نبض و ميزان تنفس.  
نشانه هاي اضافي اعتياد شديد عبارتند از: 

استفراغ, تكرر ادرار و كاهش وزن   •
انزال يا ارگاسم خود بخود  •

چگونه حالت كناره گيري درمان مي گردد؟ 
ــراي شـخص مقـادير كـافي دارو  درمان موفق حالت محروميت از مواد مبتني بر اين اصل است كه بهتر است ب
ــرگرفتگـي شـعور يـا افزايـش آن منجـر  جهت خلاص شدن از نشانه هاي محروميت داده شود بدون اينكه به اب

گردد.  

داشـتن ــرار ق يا پول نداشتن نشدن حمايت بدليل
پذيـر امكـان مـواد تهيـه آن در ـهكــهكــه ديگر اي موسسه
به تصميم اعتيادش بردن بين از جهت شخص خود است

شود؟ مي ايجاد گيري) چگونه
وسـيع دوره ــك ي در را مواد مصرف از مكرر يا و طولاني
ناراحتي معمولاً مواد از گردد. محروميت مي ظاهر مصرف

گردد.  

از:   هستند عبارت كدام هر هايش نشانه و مخدر مواد
اضطراب و دارو شديد آرزوي

كشيدن خميازه و بيني چشمها, آبريزش از آبريزش
چشـمها مردمـك شـدن فـوق, بـزرگ هـاي ــانه نش بر

بدن. تمام در درد و شدن گرم و سرد گذراي
افزايش فوق, بعلاوه هاي نشانه شده تشديد چهار: حالت



درمان متادون : 
ــد. متـادون يـك  دكتر درمان را با دادن متادون در مراحل اول ظاهر شدن نشانه هاي محروميت شروع مي كن
ــار مـي  داروي بشر ساخته طولاني اثر است كه براي درمان محروميت دارويي معتادان به مورفين و هروئين بك

ــــان نـــاپديـــد شـــدن نشـــانه هـــا داده   رود. متــادون از طريــق دهــان و هــر ٤-٦ ســاعت و تــا زم
مي شود. سپس دكتر به تدريج مقدار متادون را كم مي كند.  

افراد داراي اعتياد متوسط معمولاً در يك دوره ٥-١٠ روزه دارو را ترك مي كنند. در اين دوران شخص از نظر 
طبي كنترل مي گردد.  

ـــاقي  بمــانند.  كسـاني كـه اعتيـاد قـوي تـري دارنـد ممكـن اسـت چنديـن مـاه دربرنامـه درمـاني متـادون ب
ــه هروئيـن و رفتـار جسـتجوي   گر چه متادون خودش نيز يك داروي اعتياد آور است و بعضي از مردم اعتياد ب

دارو را به طرف اعتياد به متادون و جستجوي آن تغيير مي دهند, اما كنترل اعتياد به متادون آسانتر است. 
درمانهاي دارويي ديگر 

يك درمان دارويي جانشين كه ممكن است پزشك شروع كند, استفاده از كلونيدين است, دارويي كه به نظر مـي 
رسد براي ترك اعتياد به سيگار نيز به مانند اعتياد به مواد مخدر كمك مي كند. معمولاً كلونيديــن سـه بـار در 

روز و در يك دوره زماني ١٠ تا ١٤ روزه تجويز مي شود. در اين درمان كاهش مقدار دارو ضرورتي ندارد.  
 درمان روان شناختي  

دكتر يا مشاور به شخص كمك مي كند تا بفهمد كه مشكل دارويي دارد. همچنين مراقبت بهداشــتي بـه شـخص 
ــه موثـر بـا فشـار و  كمك مي كند تا فشارزاهاي موجود در زندگي خود را مشخص و راهبردهايي را براي مقابل

اضطراب ايجاد كند.  
ـــابق هدايــت  دكـتر يـا مراقـب بهداشـتي گـروه هـاي خوديـاري جامعـه نگـر كـه معمـولاً توسـط معتـادان س

 مي شوند و يا مشاوره هاي فردي ويژه معتادان را پيشنهاد مي كنند. والديــن, اعضـاي خـانواده و دوسـتان مـي 
ــويق مـي كنـد تـا  توانند براي ايجاد يك گروه حمايتي جلسات مشاوره اي داشته باشند. اين جلسات شخص را تش
درباره احساسات خود حرف بزند و نيز ممكن است اطلاعاتي در مورد تغذيه, ورزش, آرامش و روشهاي تنفــس 

عميق براي شخص فراهم نمايد.  
اثرات تا چه زماني ادامه مي يابد؟ 

اثرات مواد مخدر بسته به نوع ماده مورد مصرف متفاوت است ولي عموما ٤ تا ٦ ساعت طول مي كشــد. دوره 
هاي محروميت از شخصي به شخصي ديگر متفاوت است اما دوره حاد آن معمولاً ٧ تا ١٠ روز مي باشد.  

چگونه مي توانم به خودم كمك كنم؟ 
خطوط راهنماي زير را دنبال كنيد:  

دوره درماني تجويز شده توسط پزشكتان را كامل كنيد.   •
داروهاي مخدر را مجدداًُ مصرف نكنيد.   •

فقط داروهايي را مصرف كنيد كه توسط پزشكتان تجويز مي گردد.   •
از عوارض جانبي داروهاي مورد مصرف و تعامل آنها با ساير داروها آگاه باشيد.   •

از كساني كه داروهايي خياباني (اصطلاحي را براي مواد مخدر) را مصرف مي كنند و نيز از جاهــايي كـه  •
قبلاً آنها را تهيه و يا مصرف مي كرديد, دوري كنيد.  

براي خودتان و يا هر كس ديگري كه احساس مي كنيد معتاد شده است, به دنبال مشاوره باشيد.   •

شناختي
مراقبت دارد. همچنين دارويي مشكل كه بفهمد تا كند مي

براي را راهبردهايي و مشخص را خود زندگي در موجود

توسـط معمـولاً كـه نگـر جامعـه خوديـاري هـاي گـروه
كنند. والديــن, اعضـاي مي پيشنهاد را معتادان ويژه فردي
شخص جلسات باشند. اين داشته اي مشاوره جلسات حمايتي

تغذيه, ورزش مورد در اطلاعاتي است ممكن نيز و
  .

يابد؟ مي ادامه
ساعت ٦ تا ٤ عموما ولي است متفاوت مصرف مورد ماده

تا ٧ معمولاً آن حاد دوره اما است متفاوت ديگر شخصي
كنم؟ كمك خودم



با يك گروه حمايتي كه مي تواند شما را در مواقع سخت حمايت كند, مرتبط باشيد.   •
يك برنامه ورزشي را شروع كنيد.   •

ــه طـور  روزي يكبار آن را انجام دهيد. فراموش نكنيد كه شما هميشه در حال بهبود هستيد و هيچگاه ب •
كامل از شر اعتياد خلاص نيستيد.  

براي جلوگيري از اعتيادبه مواد مخدر چه كاري مي توان كرد؟ 
ــي آن را تجويـز كـرده باشـد كـه در ايـن  از مواد مخدر دوري كن مگر مواردي كه پزشك به دليل مسايل طب

موارد نيز مصرف آن را مورد بازنگري و وارسي قرار بدهيد.  
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